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országgyűlési képviselő
Interpelláció

Dr. Kövér László úrnak

az Országgyűlés elnökének

Helyben

Tisztelt Elnök Úr!

Magyarország Alaptörvénye 7. cikk (2) bekezdése, valamint az egyes házszabályi
rendelkezésekről szóló 10/2014. (II. 24.) OGY határozat 121. § alapján

,,A Duna élővilágát vagy a gazdaságos működtetést áldozzák föl Pakson, vagy

mindkettőt?"

címmel interpellációt kívánok benyújtani

Süli János a paksi atomerőmű bővítéséért felelős tárca nélküli miniszter úrhoz.

Tisztelt Miniszter Úr!

Az elmúlt hónapban a paksi atomerőmű hűtővízcsatornájának torkolatánál a Duna vizének
hőmérséklete a hivatalos mérések szerint hajszálnyira megközelítette az engedélyekben
szereplő 30 Celsius fokos határértéket, amelynek túllépése esetén a környezeti károk
megelőzése érdekében az erőművet le kellett volna állítani.

A magyar választópolgár joggal teszi föl a kérdést, hogy ha az erőmű már a jelenlegi, 2000
megawattnyi erőművi kapacitás mellett is nehezen tudja betartani a környezetvédelmi
előírásokat, akkor a tervezett bővítés után, mikor már 4400 megawattnyi kapacitású reaktor
hűtéséről kell gondoskodni, a friss vizes hűtés hogyan jelent majd megfelelő megoldást,
különösen akkor, ha a klímaváltozás miatt a forró és száraz időszakok gyakoribbá válnak.

Az eset kapcsán az is kiderült: a beruházás úgy kapta meg a környezetvédelmi engedélyt,
hogy a szakértők előzetesen azt állították: az aszály és a hőség együttes jelentkezése csak 100
évenként egyszer fordulhat elő, ami nyilvánvaló képtelenség, hiszen néhány napra



augusztusban is megtapasztal tuk, mintahogyan az elmúlt évtizedben többször is. Ez pedig
fölveti az engedélyezési folyamat felülvizsgálatának szükségességét is.

Az LMP már évekkel ezelőtt felhívta a figyelmet, hogy a Duna hosszú távon nem lesz
alkalmas a duplájára bővített kapacitású erőmű hűtésére. Azt is jeleztük , hogy nem tartjuk
kívánatosnak a paksi bővítést, mivel abban egy szűk csoport gazdasági szempontjai
elsőbbséget élveznek a társadalom hosszú érdekeivel szemben.

Miközben az Orbán-kormány mindig az ellátásbiztonság érvével próbálja indokolni az
értelmetlen paksi bővítést, az LMP évek óta hangoztatja, hogy a meglévő és a tervezett
reaktorblokkok Duna-vizes hűtése a nyári időszakban ellátási és biztonsági kockázatot jelent.
A tervezők jelenleg azza l számolnak, hogy ilyenkor majd visszaterhelik az erőművet:
csökkentik a teljesítményét, vagy akár le is állítják, amíg nem lesz több víz a Dunában.
Csakhogy az összes gazdasági számítás 95 százalékos kihasználtságra készült: az új
blokkoknak - a kötelező karbantartásokat leszámítva - folyamatosan maximális
teljesítménnyel kell üzemelniük, különben soha nem fogják kitermelni az építésükhöz fölvett
gigantikus devizahitel törlesztő részleteit. Az üzemeltetőknek tehát két választásuk lesz: a
folyó érdekében lemondanak a gazdaságos működtetésről, vagy pedig az anyagi csőd
elkerülése végett föláldozzák a Dunát.

Ezért azt kérdezem Miniszter úrtól: ha az előkészítő Lévai projekt során a szakértők
hűtőtomyos hűtést látták jónak, akkor az új blokkokat miért mégis a Dunával tervezik hűteni,
és hogyan teljesíthető a bővítés megtérülési számításaiban szereplő 95 százalékos
kihasználtság, ha a forró száraz nyarakon rendszeresen vissza kell majd terhelni a blokkokat?
Tervezik-e a környezetvédelmi engedély felülvizsgálatát?

Várom megtisztelő válaszát.

Budapest, 2018. szeptember 12.
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